

星图的稀疏表示性能

尹航, 宋新, 闫野

国防科技大学 航天科学与工程学院, 湖南 长沙 410073

Performance on sparse representation of star images

YIN Hang, SONG Xin, YAN Ye

College of Aerospace Science and Engineering, National University of Defense Technology, Changsha 410073, China

摘要

图/表

参考文献

相关文章 (15)

全文: PDF (1618 KB) RICH HTML ^{NEW}

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

摘要 分析了星图在不同表示方法下的稀疏性能,以便将更好的稀疏表示应用于星敏传感器压缩成像过程中。采用两种方式对星图的稀疏性进行了分析:第一种方法利用离散余弦变换(DCT)、离散傅里叶变换(DFT)和离散小波变换(DWT)构造完备正交基,考察星图在不同完备基下的稀疏性;第二种方法则是通过选择DCT完备基构造超完备字典及训练学习字典来分析星图在不同表示方法下的稀疏性。仿真结果表明,在完备基表示下,星图相比一般场景图像的平均峰值信噪比(PSNR)值高出15~20 dB,超完备字典和学习字典稀疏表示能够在各稀疏度下进一步提升峰值信噪比(PSNR值)2~20 dB;对于星点的重构质量,各表示方法在10%以上稀疏度时基本能够保证星点重构成功率高于95%。得到的结果证明星图的稀疏性满足压缩成像的要求,其稀疏重构能够在很大程度上保持适用于姿态确定的星点质心位置,从而验证了压缩感知在星敏传感器应用中的稀疏前提及可行性。

关键词 : 恒星图像, 稀疏表示, 压缩感知, 恒星敏传感器

Abstract : The sparsity of a star image was explored in different representation approaches to apply better sparse representation to the compressive imaging process of a star tracker. The sparsity of star image was analyzed in two ways. In the first way, the Discrete Cosine Transform (DCT), Discrete Fourier Transform (DFT) and the Discrete Wavelet Transform (DWT) were used to construct complete representation bases and to examine the sparsity of star image in different complete representation bases. In the second way, the DCT complete basis was selected to create the overcomplete dictionary and learning dictionary to analyze the sparsity of the star image in different representation approaches. The simulation result shows that the average Peak Signal to Noise Ratio(PSNR) of the star image is 15-20 dB higher than that of the common scene image by complete based representation, while the overcomplete dictionary and learning dictionary based representations improve the PSNR by 2-20 dB with different sparsities. Regarding the quality of star point reconstruction, the rate of successful reconstruction is mostly higher than 95% when the sparsity is more than 10% in different representation approaches. The results verify that the star image has the preferable sparsity and meets the requirement of compressive imaging. The reconstruction of the star image maintains the position of star centroid position suitable for attitude determination to a large extent, which verifies the sparse precondition and feasibility for applying the compressive sensing in star trackers.

Key words : star image sparse representation compressive sensing star tracker

收稿日期: 2014-09-28

中图分类号: V448.22

TP391.41

基金资助:国家自然科学基金资助项目(No.61401487)

作者简介: 尹航(1985-),男,天津人,博士研究生,2007年、2011年于国防科学技术大学分别获得学士、硕士学位,主要从事航天器姿态确定、星敏传感器设计及压缩感知应用方面的研究。E-mail:yinhang@nudt.edu.cn

引用本文:

尹航, 宋新, 闫野. 星图的稀疏表示性能[J]. 光学精密工程, 2015, 23(2): 573-581. YIN Hang, SONG Xin, YAN Ye. Performance on sparse representation of star images. Editorial Office of Optics and Precision Engineering, 2015, 23(2): 573-581.

链接本文:

<http://www.eope.net/CN/10.3788/OPE.20152302.0573> 或 <http://www.eope.net/CN/Y2015/V23/I2/573>

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 尹航
- ▶ 宋新
- ▶ 闫野

访问总数:6365518

版权所有 © 2012《光学精密工程》编辑部

地址: 长春市东南湖大路3888号 邮编: 130033 E-mail: gxjmgc@sina.com

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发

